
Inhaalslag 
bij het NFI

De levertijden van het Nederlands Forensisch Instituut 
moeten omlaag, daarover zijn alle partijen het eens. Het 
NFI gaat zich de komende jaren daarom vooral richten op 
snelheid, onder andere door de capaciteit in spoedzaken 
te verdubbelen. Want de klant heeft niets aan een goed 
onderzoek dat te laat komt.

Tekst: Erik van der Veen

Foto’s: Harro Meijnen / Blauw

■ Forensisch

Niet lang geleden deed de regio Haaglanden onder-
zoek naar een overlijdensgeval waarbij een toxicolo-
gisch onder zoek noodzakelijk was. “Maar een derge-

lijk onderzoek snel plannen en uitvoeren, is een probleem bij 
het NFI”, zegt Hans Prudon, teamchef Forensische Opsporing. 
“Landelijk mogen we er tien in leveren per maand. September 
bleek al vol te zitten, dus moesten we wachten tot oktober. Maar 
in het tactische veld werkt zoiets enorm door. Feitelijk ligt je 
hele onderzoek dan stil.”
Zeker in de eerste fase na een kapitaal delict vereist de opspo-
ring snelheid, op zowel tactisch als technisch gebied. In 

recherche jargon heet deze periode ook wel de stormfase. “Dat 
betekent dat er een TGO van zo’n veertig man wordt gemobili-
seerd”, geeft Prudon aan. “We starten een opsporingsonderzoek 
en proberen zo snel mogelijk mensen aan de gang te krijgen om 
forensisch-technische informatie te vergaren. Maar bij bepaalde 
items moet een vervolgonderzoek plaatsvinden. En daar wil het 
nog wel eens stokken, want dan krijgen we te maken met de 
levertijden van onze partner, waardoor regelmatig het totale 
opsporingsonderzoek wordt gefrustreerd.”
De kritiek is bepaald niet nieuw en het NFI erkent dat het beter 
kan en moet. Daarom loopt sinds vorig jaar het programma 
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Klanttevredenheid en Levertijden. In de stuur groep die dit pro-
gramma heeft opgesteld, spelen ook politie en OM een rol. 
Verkorting van de levertijd heeft de komende jaren de hoogste 
prioriteit bij het forensische instituut. Helderheid, snelheid, zake-
lijkheid en prioritering zijn de kern woorden in de nieuwe filo-
sofie. “De klant wil alles binnen een dag, maar dat kan niet 
altijd”, steekt Kees Möhring, directeur externe betrekkingen bij 
het NFI, van wal. “Wij hebben een bepaald aantal uren en een 
bepaald aantal mensen. Onze capaciteit is eindig. Dus moet de 
opdrachtgever kiezen. Daar is niets raars aan. Wel raar is dat we 
daar eerder niet duidelijk over communiceerden. Dat doen we 
nu wel.”
Voorheen werkte het NFI volgens het principe first in, first out. 
Er was geen begrenzing aan het aantal zaken dat de korpsen 
konden insturen. En dat deden ze dan ook gretig, ook al omdat 
de diensten van het NFI gratis zijn voor OM en politie. Gevolg 
waren lange doorlooptijden, vooral veroorzaakt door de lange 
tijd tussen indienen en behandelen. “Vooral in de maatwerk-
hoek, dus de complexe zaken, hebben we te maken met een 
werkvoorraad die dusdanig groot is dat negentig procent van de 
levertijd bestaat uit wachttijd”, zegt Möhring. “Dat is volstrekt 
onaanvaardbaar. Doelstelling is om uiterlijk eind 2009 een goede 
balans te hebben bereikt. Vorig jaar leverden we zestig procent 
op tijd, nu zitten we op tachtig procent. Het doel is om 85 pro-
cent op tijd te leveren.”
Het NFI heeft een aantal deskundigheidsgebieden waar de ach-
terstanden fors zijn. Ondermeer op het gebied van het complexe 
DNA-onderzoek, toxicologie, kras-, indruk- en vormsporen, de 
reconstructie van verkeersongevallen en spraakonderzoek is er 
veel meer vraag dan aanbod. Maar de inhaalslag is ingezet. Er is 
winst te halen door efficiënter te werken, extra personeel te 
werven en onderzoeken (tijdelijk) elders te laten uitvoeren. 
“Delen van het spraakonderzoek besteden wij nu volledig uit 
aan Engeland op onze kosten en verantwoordelijkheid”, zegt 
Möhring. Op andere gebieden maakt het NFI enkele maanden 
pas op de plaats. “Bij toxicologie bijvoorbeeld kunnen momen-
teel minder zaken worden ingebracht. Dat doet even pijn, maar 
het is onze verplichting die werkvoorraad zo snel mogelijk aan-

vaardbaar te hebben. Dan valt de hele wachttijd er tussenuit en 
ontstaat onmiddellijk een acceptabele levertijd. We maken nu 
duidelijk dat we niet én de werkvoorraad kunnen wegwerken 
én extra zaken kunnen verwerken.” 

Werkafspraken
En dus moeten er harde keuzes worden gemaakt. Bijvoor beeld 
tussen zaken met een hoge urgentie en zaken die iets langer 
kunnen blijven liggen. Het aantal aanvragen bedraagt nu zo’n 
veertigduizend per jaar. Het NFI is momenteel met het OM en 
de politie in overleg over de mogelijkheden om te komen tot 
duidelijke werkafspraken in de vorm van Service Level Agreements 
(SLA). Dat moet per 2009 gestalte hebben gekregen. “Daarbij 
geven wij per gebied aan hoeveel aanvragen we maximaal kun-
nen behandelen”, verduidelijkt Möhring. “Dat spreken wij met 
de klant af en wij garanderen die aantallen met de afgesproken 
levertijd.” De bedoeling moge duidelijk zijn: de productie moet 
stijgen, de wachttijd dalen en dat moet de klanttevredenheid 
verhogen.
Consequentie van dit alles is dat als meerdere korpsen een 
belangrijke zaak hebben en het NFI vol zit, die onderzoeken 
niet kunnen worden uitgevoerd, althans niet bij het Haagse 
instituut. “Dat is even slikken”, weet Möhring. “Maar het OM 
moet dan de keuze maken welke zaak voorrang verdient. Dat is 
niet de taak van het NFI. In onze beleving zal een landelijke 
forensisch officier die rol van landelijke poortwachter moeten 
krijgen. Het doet pijn om te kiezen, maar een systematiek waar-
bij niet gekozen wordt, is op termijn veel funester want dan 
houd je het systeem in stand.” 

Overcapaciteit
Bij zeventig tot tachtig procent van de aanvragen is er volgens 
Möhring helemaal geen probleem. Bijvoorbeeld bij DNA-
analyses van veroordeelden of in high volume crime zaken. Deze 
sporen levert de politie gestandaardiseerd aan en het NFI ver-
werkt ze gestandaardiseerd. “Er is op dat gebied zelfs sprake 
van overcapaciteit. De robots staan te wachten op zaken.” 
Anders is het op het gebied van complexe maatwerk zaken, 
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>>>>> vaak publicitair en politiek gevoelig, waarbij doorgaans ook 
meerdere onderzoeksafdelingen binnen het NFI een rol spe-
len. Daar zit de belangrijkste uitdaging om een reële levertijd 
te bieden. “Natuurlijk heeft het niet veel zin na negentig 
dagen een uitslag te leveren als er veertig man in een TGO 
zitten te wachten”, weet Möhring. “Want dan is het TGO 
alweer ontbonden.”
Daarom vergroot het NFI de capaciteit in spoedeisende zaken 
per 1 januari 2009 van vijf naar tien zaken per week. Een ver-
dubbeling dus van complex DNA-onderzoek in TGO-zaken, 
oftewel grote moord-, zeden- en geweldszaken. “Daarmee 
vervullen we een grote wens van de recherche, in het bijzon-
der de tactische”, zegt Möhring. “Vroeger kregen we veel 
vragen met als enige doel een resultaat dat bruikbaar is in de 
bewijsvoering. Nu krijgen we meer verzoeken die hulp moe-
ten bieden in de opsporingsfase, waarbij een TGO slechts een 
bevestiging of uitsluiting van een bepaald scenario wenst. Dan 
wil men dus vaak alleen ‘ja’ of ‘nee’ horen. Daarvoor hoeft een 
rapport niet tot tien cijfers achter de komma uitgewerkt te 
zijn. Dat soort indicatieve onderzoeken bieden we per januari 
ook aan in hogere capaciteit, naast de verdubbeling van capa-
citeit in complex DNA-onderzoek. Dat is een grote stap 
voorwaarts.” Belangrijk is daarbij dat politie en OM duidelijk 
aangeven wat ze exact verwachten. Een open vraag levert 
dikwijls een antwoord op dat de vraag net niet helemaal 
beantwoordt.

Sceptisch
Hans Prudon, teamchef van de unit Forensische Opsporing in 
Haaglanden, toont zich vooralsnog sceptisch over de goede 
voornemens. “Ik werk sinds 1978 met het NFI en tot op 
heden proberen ze met veel moeite de doorlooptijden naar 
beneden te krijgen. We worden doorlopend geconfronteerd 
met nieuwe prioriteitsregelingen, waardoor ook de adminis-
tratieve acties buiten proportie dreigen te raken. Misschien 
zou men zich bij het NFI moeten afvragen of een reductie 
van de aangeboden onderzoeksgebieden kan bijdragen aan 
een oplossing. Er zijn meerdere labs in de markt, die toegepast 
wetenschappelijk onderzoek aanbieden. Ik zie nu nog 
behoorlijke stagnatie optreden  in de uitvoering.” 
Bovendien zijn in het verleden vaker beloften gedaan, die niet 
altijd konden worden waargemaakt. Wat betreft Möhring gaat 
dat deze keer niet op. “Ik wil af van het stempel dat we veel 
beloven maar het niet waarmaken. In het verleden is te vaak 
gezegd: ‘Dit lossen we even op’ en een jaar later wist niemand 
meer wat de afspraak was. Ik heb er grote behoefte aan een 
en ander vast te leggen met politie en OM en die afspraken 
volledig na te komen. De kern van dit programma is: je maakt 
een afspraak en daarop leg je je vast. Als wij de afspraak niet 
nakomen, is dat ons probleem. Dan moeten wij ook zorgen 
voor de oplossing. Maar als politie en OM meer willen aan-
leveren dan afgesproken, gaat dat dus niet. Dan moeten zij het 

elders onderbrengen. We gaan niet de illusie in stand houden 
dat we alles hier kunnen verwerken, want zo is het nooit 
geweest.” 

Winkelen
De forensische wereld is voortdurend in beweging. De moge-
lijkheden nemen toe en technisch bewijs levert steeds vaker 
het harde bewijs. Het aantal forensische laboratoria neemt 
ook toe. Hans Prudon ziet het met genoegen aan. “De DNA-
hype is binnen een paar jaar uitgegroeid tot een bijna onbe-
heersbaar fenomeen. Er gaan zelfs al stemmen op om ons lou-
ter te concentreren op DNA. En dan is het de vraag of je het 
NFI nog steeds als voornaamste partner moet zien, of dat je je 
meer moet concentreren op de markt waar de labs veel flexi-
beler kunnen opereren. Ik zou het liefst winkelen aan de hand 
van een lijst met labs die mij onder dezelfde condities en 
kwaliteitseisen sneller resultaat kunnen leveren.” 
Ook Möhring ziet dat de markt zich opent. Op de DNA-
markt valt goed geld te verdienen. De politie kan nu al ‘shop-
pen’ bij diverse laboratoria, maar de grootste beletsels vormen 
de DNA-wetgeving en de financiën. Voor de diensten van 
particuliere forensische bureaus moet immers wel worden 
betaald. Möhring verwacht dat er op korte termijn toegang 
komt tot de DNA-markt en misschien ook andere forensische 
deskundigheidsgebieden voor elke onderneming die dat wil. 
“Het is de taak van Justitie om daar bepaalde kwaliteitseisen 
aan te stellen.” Het NFI vreest de toekomst en de rivaliteit 
niet. “Wij juichen concurrentie juist toe”, zegt Möhring. “Het 
ontstaan van alternatieven verscherpt de organisatie hier alleen 
maar. Wij moeten onze opdrachten verdienen. En wij hebben 
behalve DNA nog 29 deskundigheidsgebieden. Dat onder-
scheidt ons van de concurrenten.”

Consequenties
De doelstellingen zijn duidelijk, de voornemens ook. Maar 
wat zijn de consequenties als het NFI toch geen acceptabele 
levertijd nakomt? “Politie, OM en NFI denken nu na over 
een handhavingssysteem”, antwoordt Möhring. “Het kan zijn 
dat wij zaken moeten uitbesteden, of dat het consequenties 
heeft voor ons budget. Dat is wat ons betreft bespreekbaar, 
maar het probleem is dat OM en politie daar niet over gaan. 
Dat is aan het ministerie van Justitie. Wellicht verandert dat in 
de toekomst, maar vooralsnog denk ik dat we de zakelijke 
afspraak moeten maken: dit zijn de aantallen en dit de gega-
randeerde levertijden. Daaraan kunt u ons houden.” ■
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